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NOTAT 
EU-Socialfondsansøgning og baggrunden herfor 

 

I gennem de sidste tre år har der i regi af uddannelsesrådet været arbejdet med begrebet ”Kædeansvar” i 
forlængelse af dialogen omkring ”Garantiskole-konceptet” fra Silkeborg. I Silkeborg har man siden 2008 
arbejdet på en ”Garantiskole”, som skulle sikre alle unge en uddannelse. Det bygger på et netværk og et 
handlende fællesskab uddannelsesinstitutionerne og kommunen imellem. Ophold på hinandens 
institutioner samt tæt samarbejde om uddannelsesplanlægning for frafaldstruede elever er bærende 
elementer i ”Garantiskole-konceptet” og det vi kalder ”Kædeansvar i Slagelse”. Et andet forhold, der gør sig 
gældende i forhold til at kunne være et ”handlende fællesskab” er, at alle institutioner på garantiskole-
møder er repræsenteret med medarbejdere, der har beslutningskompetence, hvorfor det er muligt at 
træffe beslutninger om iværksættelse af initiativer. Dette er også en del af Kædeansvars-tanken, hvor 
Ungehuset er omdrejningspunkt for afholdelse af såkaldte dialogforums møder. 

 
I den forbindelse har udvalgte uddannelsesinstitutioner og Slagelse kommune udarbejdet en EU-

Socialfonds ansøgning, som forventes godkendt i Erhvervsstyrelsen ultimo oktober. Ansøgningen giver en 

stor økonomisk støtte til arbejdet med at udvikle såkaldte kombinationsforløb (forløber for en del af den 

kommende FGU – se link nedenfor), hvor Slagelse Produktionsskole, Korsør Produktionshøjskole og VUC går 

sammen om at tilbyde det bedste fra de tre verdner. Kombinationsforløbselementerne sammensættes af 

et team bestående af de unges sagsbehandler, uddannelsesinstitutionerne og kommunale nøglepersoner.  

De unge forberedes til efter forløbet, at kunne påbegynde en erhvervsuddannelse eller HF. Grundtanken er 

at de unge får en individuel pakke, der sikres gennemført via uddannelsesinstitutionerne og hvor der 

arbejdes med sags møder, hvor de kommunale understøttende indsatser som fx misbrugsbehandling, 

psykolog og økonomisk rådgivning er understøttende i forløbet og øger gennemførsels sandsynlighed af 

uddannelsen.  

Regeringen kom i foråret med et udspil om reform af det forberedende uddannelsesområde, som der 

netop er indgået forlig omkring(Link til aftaletekst https://uvm.dk/aktuelt/nyheder/uvm/2017/okt/171013-

politisk-aftale-reform-af-det-forberedende-omraade). Det omhandler netop samarbejdet med de 

ovennævnte uddannelsesinstitutionstyper, som skal indgå samarbejder og udvikle en fælles uddannelses-

institution, der indeholder både de nuværende produktionsskoler, EGU, KUU, og VUCs AVU- og FVU-

områder. Derudover er der p.t. tale om krav til en samlet kommunal ungeindsats 0-25 år samt 

forberedende forløb med henblik på brugen af den Forberedende Grunduddannelse (FGU) ned i 

udskolingen, som vil blive nærmere defineret i ministeriet i løbet af efteråret. 

Hvordan uddannelsesinstitutionerne ønsker at bruge EU-Socialfondsprojektet ift. at understøtte deres 

udviklingsproces, afgøres frem mod slutningen af november. Derfor udarbejdes en grundigere gennemgang 

af projektet på udvalgsmøderne i december, når rammerne for FGU’en og koblingen til den tilhørende 

kommunale ungeindsats er beskrevet mere konkret. 

Det historiske forløb og den videre overordnede procesplan ses nedenfor. 
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Procesforløb 

I efteråret 2014 stod Slagelse Kommune og Erhvervsuddannelserne overfor implementeringen af nye 

reformer på hver deres område. På en konference med fælles workshop, startede et tæt samarbejde 

uddannelsesinstitutionerne og kommunen imellem, for derved at få det strategiske overblik omkring 

temaer for samarbejdet i 2015 og frem. Det blev på konferencen, som var initieret af det Lokale 

Beskæftigelses Råd understøttet af Uddannelsesrådet og med deltagelse af de to politiske udvalg 

Uddannelses udvalget (UU) og Beskæftigelses- og Integrationsudvalget(BIU) samt repræsentanter fra 

uddannelsesinstitutionerne, folkeskolen, Ungdommens Uddannelsesvejledning og andre nøglepersoner, 

besluttet at lægge det videre arbejde i uddannelsesrådet. 

12. november 2014 - Konference - Fællesmøde med UU og BIU inviteret af det Lokale beskæftigelsesråd 

understøttet af Uddannelsesrådet 

5. januar 2015 - Arbejdet med forskellige spor - i Uddannelsesrådet herunder - Kædeansvar 

9. juni 2015 - Kædeansvarsloven – oplæg til samarbejdsaftale og samarbejdet i Ungehuset – fælles 

investering i samarbejdet, alle byder ind med timer i åbningstiden – kommunens indsats 

24. november 2015 -To spor smelter sammen - De to spor ”De unge i farezonen” og ”Kædeansvar” smelter 

sammen – Sikre overgangen for de unge til ungdomsuddannelser og imellem forskellige tilbud. Ungehuset 

skal bruges som stedet, hvor der afholdes overdragelsesmøder. De enkelte aktørers roller er blevet klarlagt 

og en model for sagsmøder blev forklaret ud fra Selandias dialogforums møder.  

11. april 2016 - Arbejdsgrupper - Der har siden jul 2015 været arbejdet koncentreret omkring kædeansvar 

og udformning af den fælles aftale mellem uddannelsesinstitutionerne og kommunen. Der var på dette 

tidspunkt ved at tegne sig et billede af de forskellige kæder som blev præsenteret på uddannelsesrådets 

møde i april 2016.  

7. juni 2016 - Konference - Uddannelsesrådet inviterer til fælles opsamlingskonference omkring arbejdet 

med kædeansvar. Her deltager igen BIU, UU og nu det Lokale Arbejdsmarkedsråd samt nøglepersoner.  

29. november 2016 - Kædeansvar - Efter en stagnation i samarbejdet mellem Ungehusets parter, er der 

sket en revitalisering af Ungehusets netværk bestående af vejledere fra samtlige ungdomsuddannelses-

institutioner, myndighed og aktivering fra Jobcenterets Ungeafdeling, Rusmiddelcentrets, UU, Rådgivning 

og Udbetaling, Psykologtilbuddets psykologer. Revitaliseringen har samtidig et øget fokus på investeringen i 

samarbejdet.  

Uddannelsesinstitutionerne er interesserede i, at de unge gennemfører deres uddannelse, men når det af 

forskellige årsager ikke kan lade sig gøre at fastholde en elev på en uddannelse, så har uddannelses-

institutionerne committet sig til at indgå i en dialog med øvrige uddannelsesinstitutioner - understøttet af 

kommunen. Dette i forhold til at finde et alternativt uddannelsestilbud, midlertidig behandling, forbedring 

af boligsituation, understøttende foranstaltninger således at man ikke slipper eleven førend en anden i 

”kæden” overtager. 

11. januar 2017 - Ansøgningsmulighed EU-Socialfond – Korsør Produktionshøjskole inviterer 

Uddannelsesrådet til mødet omkring fælles ansøgning. Indledningsvis blev rammen for mødet sat med 

spørgsmål som, hvordan kan man sikre en ordentlig overlevering, uden at involvere kommune, jobcenter, 
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men som en naturlig del mellem uddannelsesinstitutionerne – ubureaukratisk. Hvad kan vi hver især gøre 

og rykke med? Det blev besluttet at søge EU-Socialfondsmidler til at understøtte kædeansvarsprocessen. 

13. juni 2017 – Temadrøftelse omkring regeringens udspil - Uddannelsesrådsmøde i forbindelse med 

reform om det forberedende uddannelsesområde. Regeringens oplæg omkring den nye reform af det 

forberedende område og de mulige konsekvenser af denne blev præsenteret. Uddannelsen er for alle unge 

og består af tre ben, Produktionsskolelinje, Almenlinje og Erhvervslinje. Derudover er der lagt op til 

dannelse af en kommunal Ungeenhed som skal forestå støttefunktioner, vejledning og erhvervsbro. Det 

blev besluttet at der nedsættes en lille taskforce gruppe bestående af lederne fra Korsør 

Produktionshøjskole, Slagelse Produktionsskole, VUC, Selandia, Børn og Ungedirektøren samt 

Borgmesteren understøttet af Uddannelsesrådets sekretariat.  Samtidig blev det besluttet at 

Uddannelsesrådet skal agere følgegruppe, således at der er et løbende sparringsrum for taskforcen. 

Januar-august 2017 – Ansøgningsproces - Ansøgningsprocessen bestod af flere etaper. Første deadline 

gjaldt et udkast til Ide og økonomi. Tilbagemeldingen på dette udkast gik på en indsnævring og fokusering 

på en målgruppe over 18 år og kun for ledige unge. Samtidig skulle der vælges mellem enten en 

erhvervsfokus eller uddannelsesfokus. Her valgte ansøgerne uddannelsesfokus, da man stadig ønskede at 

understøtte kædeansvarstanken, selvom den ikke måtte omhandle folkeskole området og overgangen 

derfra til ungdomsuddannelserne. 

Endelig ansøgning blev indsendt til Regionen i august 2017. 

 

Procesplan 2017 

30. september 2017 – 1. godkendelse i Vækstforum (Bevilliges myndighed i Regionen) 

30. oktober 2017 – Forventet godkendelse i Erhvervsstyrelsen (Overordnet bevillings myndighed i 

Danmark) 

30. oktober 2017 – Indledende Styregruppemøde 

31. oktober 2017 – Udsendelse af pressemeddelelse 

5. november 2017 – Orientering af Uddannelsesudvalget og Beskæftigelses- og Integrationsudvalget 

14. november 2017 – Taskforce møde FGU – Sammenhæng til projektet drøftes 

December 2017 – Skriftlig redegørelse inkl. orientering om de kommunale konsekvenser i forbindelse med 

den forberedende grunduddannelse og hvordan EU-Socialfondsprojektet understøtter en samlet 

ungeindsats på området. 

1. november – 31. december Forberedelsesfasen EU-Socialfond 

Januar Kick-off for EU-Socialfondsprojektet for projektdeltagere, Uddannelsesrådet, BIU og UU samt 

kommunale nøglepersoner 

 


